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POMO]NIK MINISTRA ODBRANE ZA POLITIKU ODBRAN E 
SNE@ANA SAMARXI]-MARKOVI]

VOJSKA
KAO BREND 

Vojska je nau~ni i ekonomski  potencijal 

koji mo`e pokrenuti razvoj celog dru{tva. 

Ona je istovremeno i spoqnopoliti~ka snaga

zemqe, bezbednosni partner na koji se mo`e

osloniti. A to je i kqu~ za ulazak 

u evropske  integracije. 

VOJSKA
KAO BREND 
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{aqe poruku da ste bezbedna zemqa i idete pravcem koji osigurava
da ne}e biti velikih neizvesnosti.

Kako se u to uklapa me|unarodna vojna saradwa? Koji je
wen zna~aj na tom putu?
– Wen zna~aj je i unutra{wi i spoqnopoliti~ki. Takva vrsta

saradwe odra`ava se na sistem odbrane, jer {iri svest me|u na-
{im oficirima o zna~aju daqih integracija i o koristi koje inte-
gracije mogu imati za vojsku. Me|uarmijska saradwa podi`e sve-
snost o mogu}nostima – kada se dve strane sretnu, onda vide gde
postoje uslovi za saradwu. 

S druge strane, u spoqnopoliti~kom smislu, me|unarodna voj-
na saradwa tako|e ima ogroman zna~aj. Ako delegacija Ministar-
stva odbrane do|e u kontakt sa strancima i postavqa odli~na pi-
tawa, daje zna~ajne komentare, tada oni vidi da imaju posla s pro-
fesionalcima koji su u stawu da prevazi|u postoje}a predube|e-
wa. Problemi koje sre}emo u integracijama vi{e su politi~ki, a
mawe profesionalni. Zato tvrdim da su pripadnici MO i VSCG
ogroman bezbednosni potencijal, {to je dobra osnova za daqi raz-
voj me|unarodnih vojnih odnosa.

Uz sve to, doma}i politi~ki vrh, potom nevladine organizaci-
je i javnost, preko me|unarodne armijske saradwe mogu da sagleda-
ju potencijal na{e vojske i sistema odbrane.

[ta odlikuje dobru me|unarodnu vojnu saradwu?
– Mora postojati neka vrsta osnove za dijalog, ~ija je svrha

me|usobno razumevawe. Da bi nas predstavnici Natoa i izasla-
nici odbrane akreditovani u SCG razumeli i da bismo mi wih raz-
umeli, da bi postojala osnova za dijalog, moraju postojati razni
kursevi, seminari, ve`be, razmene poseta, kontakti koje ovde odr-
`avamo sa pojedinim zemqama i kontakti koje imaju na{i vojni
izaslanici u stranim zemqama, ali i druge aktivnosti koje ~ine
{irok spektar me|unarodne vojne saradwe. Sve te poslove orga-
nizuje, planira, osmi{qava Sektor za politiku odbrane, naro~i-
to Uprava za me|unarodnu vojnu saradwu. Kada sam postavqena na
~elo Sektora, shvatila sam kako je on dobro organizovan – kao
malo ministarstvo spoqnih poslova. Dobra organizacija olak{a-
va posao. Ja }u insistirati na razvijawu strate{kog aspekta for-
mirawa politike koji je neophodan u Upravi za me|unarodnu vojnu
saradwu. To zna~i da mi treba da diktiramo trendove saradwe, da
ona ne dolazi samo kao sugestija spoqa, ve} i da mi vi{e zahteva-
mo, predla`emo i osmi{qavamo kako }e ona izgledati.

[ta je u ovom trenutku primarni deo saradwe?
– U ovom trenutku su se kao

takvi nametnuli kursevi. Po-
zdravqam ~iwenicu da to me|u-
narodni partneri prepoznaju i
donacijama podr`avaju. Znate,
to sve ko{ta. Bilo bi dobra da
se to nastavi, ali na drugi na-
~in. Ranije kriterijumi za sla-
we qudi na kurseve nisu bili
dovoqno artikulisani, pa se
de{avalo da prvi uslov bude
poznavawe engleskog jezika.
Nije postojalo dovoqno dobro
pra}ewe kadrova od{kolova-
nih u inostranstvu, niti su oni
bili dovoqno iskori{}eni.
Sada sa Sektorom za qudske
resurse radimo na tome da se
utvrde jasniji kriterijumi za
slawe qudi na usavr{avawe u
inostranstvo, ali i plan koji
}e utvrditi {ta ~initi s wima
kada se vrate. Moramo imati
jasnu predstavu o tome. 
Naglasak stavqamo i na te-

{wu saradwu sa na{im budu-

P
omo}nik ministra za politiku odbrane Sne`ana Samarxi}
-Markovi} bila je, izme|u ostalog, i koordinator projekta za
stipendije u norve{koj ambasadi u na{em glavnom gradu, a od
2001. do 2005. godine savetnik u Ambasadi SCG u Oslu. Tu je
stekla uvid u promene u norve{kom sistemu odbrane i wihovu
refleksiju na celo dru{tvo. Budu}i da je po obrazovawu pro-

fesor kwi`evnosti i poslediplomac na Fakultetu dramskih umet-
nosti u Beogradu, zanimqivo je sagledati kako onaj ko se bavi kul-
turom uo~ava do koje je mere Vojska zna~ajna za celo dru{tvo. U
razgovoru smo ipak najvi{e insistirali na razli~itim aspektima
me|unarodne vojne saradwe. 

– Tokom ~etvorogodi{weg boravka u Norve{koj uvidela sam
da vojska predstavqa zna~ajan potencijal. U na{em dru{tvu o woj
se razmi{qa kroz prizmu legata prethodnih petnaestak godina kao
o pukom potro{a~u, kao nekom ko neograni~eno i nekontrolisano
tro{i. Zahvaquju}i iskustvu u na{oj ambasadi u Norve{koj, ja je
vidim kao nau~ni i ekonomski potencijal, kao mogu}i pokreta~ dru-
{tva. U samoj Vojsci, sa mesta pomo}nika ministra za politiku od-
brane, uo~avam i do koje je mere vojska spoqnopoliti~ka snaga ze-
mqe. Vojska je i reformski potencijal – reforme u sistemu odbra-
ne mogu da postanu okida~ promena zna~ajnih za celu zemqu. 

Re{ewe za reforme su, pak, integracije, jer nikome ne odgo-
vara status kvo. Uvidela sam i do koje mere postoji svest unutar
sistema odbrane o neophodnosti reformi. Qudi u uniformi i ci-
vili u Ministarstvu odbrane shvataju da se ne{to mora mewati,
jer postoje}e stawe nije odr`ivo. A reformisana vojska mo`e biti
zamajac dru{tvenog napretka. Ona }e biti prepoznata kao presti-
`na institucija i ovde i kod na{ih stranih partnera.

Mislite li da reformisana vojska mo`e da poslu`i kao
pre~ica za integracije, ili treba prvo da se celo dru{tvo
dovede do nivoa funkcionalne, dobro ure|ene dr`ave da bi
mu se neka vrata otvorila?
– Ako pogledamo primer na{ih suseda, vidimo da je wihov

brend upravo Vojska. [ta su one imale da ponude Evropskoj uniji?
Svakako nisu bile ekonomski tigar koji bi je privukao. Bile su
bezbednosni partner na koji se mo`e osloniti. Proizvo|a~, ne
potro{a~ bezbednosti. To je bio wihov kqu~ za ulazak u evropske
integracije. Naravno, ne potcewujem wihova ekonomska i druga do-
stignu}a, ali taj bezbednosni kva-
litet koji su pokazali bila je wi-
hova li~na karta. Za{to i mi to
ne bismo iskoristili?

Kad sam bila u Norve{koj ne-
prekidno sam na{im partnerima
govorila da ne treba ~ekati da
sprovedemo reforme pa da u|emo
u Partnerstvo za mir (PzM), ve}
da taj proces treba da te~e barem
paralelno. Kad u|emo u integra-
cije imamo {anse da se jo{ br`e
transformi{emo. I Norve`ani
koji su u Alijansi, ali ne i u EU, to
shvataju.

Prose~nog gra|anina,
ipak, najvi{e zanima ekono-
mija, zapravo, kako }e se in-
tegracije odraziti na svaki-
da{wicu.
– Sigurna sam da to uti~e i

na ekonomiju, budu}i da mogu}i
strani investitori ispituju glo-
balnu sliku zemqe u koju bi ulo`i-
li sredstva. ^lanstvo u PzM, pri-
mera radi, ogroman je plus koji

KO I [TA PLA]A
Kurseve finansiraju strani donatori koji snose tro-

{kove puta, boravka i samog {kolovawa u inostranstvu. Mi-
nistarstvo odbrane pla}a dnevnice. 

USAVR[AVAWE 
Od 30. juna 2003. do 1. februara 2006. odr`ano je 30

kurseva u {koli Natoa u Oberamergauu u Nema~koj na kojima
je u~estvovalo 95 predstavnika MO i VSCG. U istom periodu
bila su i tri simpozijuma o planirawu PzM u {koli Natoa sa
u~e{}em tri predstavnika MO; {est kurseva u Hrvatskoj na
koje je upu}eno osam pripadnika MO i VSCG; devet zajedni~kih
ve`bi Natoa ili PzM na kojima je u~estvovalo 20 predstavni-
ka Vojske u svojstvu posmatra~a; tri ekspertske posete Natou
povodom reforme sistema odbrane SCG; jedna poseta brodo-
va Natoa lukama Bar i Kotor; tri posete radnih grupa MO i
VSCG sedi{tu Natoa u Briselu. 

Na Rojal kolexu u Velikoj Britaniji {kolovano je nekoli-
ko na{ih predstavnika po godinu dana. Do sada su u zemqama
~lanicama PzM odr`ani i brojni kursevi u~ewa engleskog je-
zika u trajawu od dve nedeqe do tri meseca.
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}im partnerima. Iskoristila bih priliku da pomenem Grupu za re-
formu odbrane Natoa sa Frankom Bolandom na ~elu, koja }e re-
dovno dolaziti. Iako je re~ o obliku saradwe rezervisanom samo
za ~lanice PzM, mi je dobijamo jer smo i mi i oni zainteresovani
za reforme i prosto o~ekujemo da se politi~ke prepreke re{e da
bismo odmah, bez ~ekawa, mogli da nastavimo daqe procese. Wi-
hov dolazak na svakih mesec dana bila je inicijativa Norve{ke
kao na{e kontakt ta~ke za Nato.

^esto pomiwete Norve{ku koja je neosporno puno doprine-
la reformi doma}eg sistema odbrane. Da li }e ona i daqe
imati ulogu kontakt ta~ke, ili }e je, kao {to se o~ekuje, preu-
zeti neko drugi?
– Potpuno razumemo interesovawe pojedinih zemaqa da nam

budu partneri te vrste i to podr`avamo, ali u ovom trenutku nam
je potreban kontinuitet. Upravo su se razvile brojne radne mre-
`e, uobli~ili razni zajedni~ki projekti, pa wihovo iznenadno me-
wawe u ovom trenutku ne sagledavamo kao svoj najve}i interes.
@eleli bismo da mnogi partneri
ostanu zainteresovani za nas,
ali sada moramo dati prioritet
tome da Norve`ani nastave da
budu kontakt ta~ka, i {to smo i
ponovili na raznim mestima gde
se o tome odlu~uje.

Koliko se uva`ava tako iz-
ra`ena potreba?
– Mi nemamo nikakav uticaj

na odlu~ivawe, ali imamo pravo i
obavezu da artikuli{emo svoj
glas, a na{ glas jeste: da, `elimo
da to budu Norve`ani.

Govorili smo uglavnom o
multilateralnom aspektu voj-
ne saradwe. Kako stojimo s
bilateralnim?
– I on je razvijen. Sa zemqa-

ma u regionu, na primer, odli~no
sara|ujemo, potpisali smo razne
bilateralne vojne sporazume i s
wima i s nekim partnerima u Ali-
jansi. Me|utim, nedostaju nam ta-
kvi sporazumi sa SAD. 

U redu za potpisivawe ve}
neko vreme ~ekaju ~etiri spo-

1. mart  2006.

razuma sa SAD, koji, uprkos politi~koj voqi, jo{ nisu potpi-
sani. [ta se i za{to ~eka? 
– Zaista je mnogo vremena pro{lo dok se ti ugovori nisu po-

krenuli s mrtve ta~ke. Bilo je proceduralnog zastoja, povezanog i
sa smenom rukovodstva, a kod nas u MO postoji neka vrsta bojazni
da se to u SAD ne shvati pogre{no. Nije re~ o nedostatku politi~-
ke voqe s bilo ~ije strane u SCG, ve} je prosto trebalo razre{iti
neka proceduralna pitawa i zastoje. Sada smo ve} duboko zagazi-
li u re{avawe tog problema. Re~ je o sporazumu o neproliferaci-
ji oru`ja za masovno uni{tavawe, drugi je o statusu snaga SAD,
tre}i je bezbednosni sporazum. Na{a je `eqa da ih istovremeno
potpi{emo. Sporazum o zabrani {irewa oru`ja za masovno uni-
{tavawe je na putu da bude potpisan, ali je bilo potrebno da se
preciznije defini{u neki wegovi ~lanovi. O~ekujemo da se u sko-
rijem periodu to potpuno usaglasi. Drugi sporazum odnosi se na
status snaga SAD, koji su potpisale sve zemqe u okru`ewu. U na-
{em je interesu da znamo u kom su statusu oni na na{oj teritoriji.
Potpisivawe tog sporazuma otvara vrata za program dr`avnog

partnerstva. To je program sa-
radwe oru`anih snaga SAD i
SCG, koji su do sada potpisale
23 dr`ave. To je konkretno pro-
gram na{e zemqe i jedne od sa-
veznih dr`ava SAD. 

Govori se o programu SCG
sa Ohajom?

– Dobro se govori. Stvar-
no, nema nikakvog politi~kog
razloga da ne potpi{emo spora-
zume. Sporazum o bezbednosti
opisuje poqa vojne saradwe i po-
tvr|uje {ta wihov kadar ~ini to-
kom svog poslovnog boravka na
na{oj teritoriji. Sli~an spora-
zum kada do|e vreme potpisa}e-
mo i s Natoom. Postoji i ~etvrti
sporazum – onaj o uzajamnim uslu-
gama i nabavkama – ali on nije u
nadle`nosti Sektora za poli-
tiku odbrane, ve} Sektora za ma-
terijalne resurse.  Me|utim,
sara|iva}emo i na daqem us-
agla{avawu tog ~etvrtog spo-
razuma.

Sne`ana \OKI]
Snimio Radovan POPOVI]

TRENUTNO U INOSTRANSTVU
Do kraja 2005. godine na {kolovawu i usavr{avawu u

inostranstvu bilo je 1.276 pripadnika MO i VSCG. Trenut-
no se  usavr{ava 76 pripadnika MO i VSCG, i to 19 wih
{koluje se u inostranstvu ({estoro u Nema~koj, jedan u Fran-
cuska, po dvoje u Estoniji i Kini i po ~etvoro u Gr~koj i Ita-
liji); na kursevima je 39 (pet u Nema~koj, tri u Slova~koj, dva
u ^e{koj, pet u Norve{koj, jedan u Hrvatskoj, 10 u Ma|arskoj,
pet u Holandiji, pet u Kanadi i tri u BiH); na usavr{avawu
se nalaze dvojica pripadnika MO i VSCG (Kina i SAD).

U gotovo svim aktivnostima tro{kove snosi organiza-
tor, {to predstavqa podr{ku koja se veoma ceni u Ministar-
stvu odbrane.

Prave ponude za {kolovawe u SAD otvaraju se tek na-
kon potpisivawa bilateralnih sporazuma sa tom zemqom.
Do sada je na kursevima u Mar{al Centru {kolovano 116
pripadnika MO i VSCG.

POSMATRA^I NA VOJNIM VE@BAMA
Pro{le godine bili smo pozvani da u svojstvu posma-

tra~a pratimo me|unarodne  vojne ve`be, i to u Ukrajini, Ru-
muniji i Slova~koj. U~estvovali smo zajedno sa mornaricom
Italije na ve`bi Cooperative Horizon 05 i sa jednim mehani-
zovanim vodom na ve`bi za mirovne operacije u Bugarskoj.


